
Праф. М. Б. КРОЛЬ

Першыя крокі па арганізадыі мэдфаку Б. Дз. У. 
(Успаміны).

у  сярэдзіне яшіўня 1920 г, 
я атрымаў запрашэвьне ўдзельні- 
чаць у асобнай камісіі пры Н. К 
Асьввце Ў Маскве па арганізацыі 
Ў Менску Ўпівэрсытэту. У гэтай 
камісіі прымаў актыўны ўдзел 
п_раф. Л.С. Мінорякогапа справя- 
длівасьці трэба лічыць духоўным 
бацькам Мэдфак у Б.Дз. У. Л. С.
Мінор даводзіў у к-сі1 ^неабход- 
насьць арганізацыі ў першую 
чаргу ״разрешенного состава ыед■ 
факультета“ 3 прадстаўнікоў вая;- 
нейшых дысцыплін 3 тым, ]каб 3 
падобнага ядра арганічна разьві- 
ваўся ўжо і ўвесь факультэт;
Прынцып гэты хоць 1 быў ухвален 
к-сіяй, але ажыцьцяўленьня не 
атрымаў ні тады, н1 ў будучым.
3 мэдыкаў, апрача Л. С. Мінора 
і мяне ў падрыхтоўчых арганіза- 
цыйных кронах прымаў удзел 
толькі яшчэ маскоўскі іірыват 
доцэнт інтэрністы М. С. Давы-
даў. Факультэт־жа будаваўся нв концэнтрычна, а, калі можна так 
сказаць, эксцэнтрычна зьнізу ў  верх 3 першага курсу.

У кастрьічніку пытаньне настолькі стала назраваць, што было
вырашана адправіць к-сію ў Менск для высьвятленьня на месцы ўсіх 
магчымасьцяй. Павздка адбылася ў канцы 1920 г. У ёй удзельнічаў, 
стаўшы ў дальейшым рэктарам Б. Дз. У., профэсар В. /. Пічэта, 
этнограф Н. А. Янчук, зоотэхнік А. А. Колон тар, зоолёг Н. М. Куле■ 
гіц, антрополёг• А. А. Барзоў, гісторык Ф. Ф. Турук, хэмікі А. М. 
'Беркенгейм і Вейцман і мэдыкі Л. С. Мінор, Я 1 Л. С. Мінор дастаў у 
тав. Ларына ״міжнародны“ вагон, у якім камісія 2в.сьаежня.адбыла 
на першыя разьведкі па рэалізацыі даўнішняй Ідэі Беларускага 
Ўнівэрсытэту, атрымаўшай сваё ажыцьцяўленьне толькі пры Савец- 
кай ўладзе.

У Менску нас зьдзівілі руіны будынкаў, спаленых палякамі пры 
адступленьні. Усё сьведчыла аб тым, што ыы знаходзімся ў ынога- 
пацярпеўшай пагранічнай паласе, якая служыла арэнай нерасрэдных 
раенных дзеяньняў.

Праф. М. Б. Кроль
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'Многашыльдаўбылояшчэ на польскаіі ыове, дзе-ні-лзв і наняыец- 
кай ыове, як 1 назвы вуліц. Адчувалася энэргічная 1 ўпартая арга- 
нізацыйная праца па ўкараненьні 1 ўзмацненьні прынцыпаў Савец- 
кай ўлады. Пасьля недахопу прадуктаў у Маскве нас зьдзівіла вя- 
лікая колькасьць эапаоа$  ̂ у Менску, якая прывозілася сялянамі на 
рынкі (Троіцкі, цяперашнюю плошчу Парыскай Камуны)» і якой ган• 
длявалі і мясцовыя краынікі. Некаторая частка нашай эыэргіі і на- 
шага часу трацілася на закупкі такіх смачных прыпасаў, як крупы, 
фасоля і ІНШ.

Мясцовыя органы, кіраўнічыя, партыйны 1 прафэсыянальныя 
спаткалі нас вельыі ветліва. Адразу адчулася большая бадзёрасьць 
лзякуючы іх адносінам да ідэі ўнівэрсытэту і мы сталі пэўнымі, што 
справа 3 мёртвай точкі будзе зьдзьвінута. Да прыезду нашай к-сіі 
мясцовая ״унівврсытэцкая״ к-сія пад старшынствам, быўшага тады 
наркаыздравам д-ра С. Д. Каыінскага, цяпер прафэсара ўнівэрсытэту 
яшчэ не пачынала канкрэтных крокаў па будове ўнівэрсытэту і на 
суыеснай нарадзе пад старшынствам С. Д. Камінскага было вырашана 
разьбіцца на асобныя падкамісіі, якія сталі рыскаць па гораду ў 
шуканьнях падыходзячых памяшканьняў для факультэтаў.

Для асноўнага аддзяленьня мэд. фак. быў знойдзвн вялікі бу- 
дынак б. духоўнай сэмінарыі, дзе цяпер зьмяшчаецца аб'яднаная 
вайсковая школа. Там апрача хэмічных лябараторый, габінэту фізыкі 
і ІН Ш . устаноў прыродазнаўчага факультету, маглі зьмясьціцца і 
інстытуты фізыолёгіі, гістолёгіі 1 агульнай паталёгіі. Для анатаміч- 
нага тэатру мною быў намечаны зруйнаваны будынак фабрыкі ״Нік- 
торыя“. 3  прычыны блізкасьці яго да 1-ай Сав. б-цы і да б. реаль- 
най школы Хайкіна, дзе цяпер Комуністычны Ўнівэрсытэт і дзе мне 
здавалася зручным зьмясьціць пропадэўтычныя клінікі 3 курсу. Бу- 
дннак гэты ў далейшым павінвн быў перайсьці да кафэдры паталё- 
іічнай анатоміі. Для клінік хірургічнай і тэрапэўтычнай ў курсу 
здаліся мне найбольш падыходзячымі—прасторныя і сьветлыя залі 
б. гімназіі Фальковіча, дзе цяпер зьмяшчаецца рабочы факультет. 
Пад гіныколёгічную клініку быў адведзены галоўны будынак 2־ой 
сав. б־цы, пад нервовую—будынак б. грамадзкага клюбу, пад дзіця- 
чую—дзіцячая бальніца. У 1־ай сав. бальніцы намечаны былі спе- 
цыяльння клінікі для хвароб вока, вуха, носа і горла, скураных і 
агульная поліклініка. Для клінік 5 курсу памяшканьняў намечана 
ня было. Усё разьмешчанае разглядалася намі, як часовае. Найбольш 
падыходзячым месцам для пабудовы клінічнага гарадку нам здава- 
лася памяшканьне б. вайсковага шпіталю, узарванае белапалякамі 
пры адступленьні. Нашы праекты адносна медфаку і другіх факуль- 
тзтаў былі ухвалены і ў пачатку студзвня ״Маскоўская к-сія пра- 
фесароў“ выехала 3 Менску 3 упзўненасьцю, што справа пу'шчана 
на рейкі. Толькі-б сродкі, толькі-б знайшліся навуковыя дзеячы, згод- 
ныя на пераезд для працы пры цяжкіх умовах першага часу.

Пачатак 1921 г  быў вельмі трывожным для асоб зацікаўленых 
у ажыцьцяўленьні Ўніверсытету ў Менску. У некаторых установах, 
асабліва Вайскова-Санітарных, узьніклі сумненьні ў метазгоднасьці 
двух мед. факультатаў у галоднай краіне. Вага, здавалася, схілялася 
на карысьць Смаленску. Усё было ўзьнята наногі. I, бязумоўна, не 
мая дакладная запіска. не запіска Л. С. Мінора, 3 абаснаваньнем не- 
абходнасьці мвд. фак. у Мвнску—адыгралі ролю у жаданым выра- 
швньві пытаньня, а матывы больш ск.чаданыя, палітычныя і еконо- 
мічныя. Бяспречяа, крайняя напружанасьць сіл і сродкаў, патрача- 
цых на закладку Б. Дз. У., цалкам спраўдзілася ў далейшым. Треба
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падкрэсьліць, што ніколі арганізатарамі Б. Дз. У. пытаньне ня ста- 
вілася альтэреатыўна: Мвнск, а не Смалонск. Заўжды гаварылася; 
ня толькі Смаленск, але і Менск.

У той час у Маскве дзейнічала рабочая камісія па аргаяізацыі 
Б. Дз. У. при часовым Праўленьні Ўн-ту, якая складалася 3 тав. 
Гринберга, В. I. Шчэты Ф. Турука, К-с1я вяла перагаворы 3 
кандидатам! на кафэдры У־ту. На нарядах 22 1 29 сакавіка 1921 г. 
над старшынствам В. I. Шчэты был! приняты вучэбпыя пляны мэд- 
факу выпрацаванння М. Б. Кролем, Л. С. Мінорам ! П. I. Карузіным. 
Удзел у ІХ абгаварваньн! прымаў ! М. С. Давыдаў, намечаны для 
ўнутранай клінікі, але так ! не пераехаўшы ў Менск.

У красав!ку 1921 г. выехала ў Мвнск другая к-с!я, у якой ад 
мэдыкаў удзельнічаў толькі я. У Менску мы знайшл! частку наме- 
чаных будынкаў занятым!. Так, будынак б. духоўнай сэмінары! быў 
пераданы вайсковаму водамству, нафабрыцы б. ״В!кторыя“ разьмясь- 
цілася нейкая сьлясарная майстурня. К—с1я яшчэ раз дакладна вы- 
вучала ўсе магчымасьці, кансультавала інжэнэраў ! прадстав!ла дак- 
ладную зап!ску 3 перачнем ус!х мер, неабходных для стварэньня 
факультэтаў.

17 красавіка 1921 г. адбылася пад старшынствам А. Г. Чарвя- 
кова ״элучаная наряда прадстаўнікоў Саўнаркому ! Прэзыдыўму 
ЦБК (т. т. Чарвякоў ! Адамовіч), прадстаўнікоў часовага Праўлвньня 
Б. Дз. У. (Ф. Ф. Турук); Маскоўскай к-с!! прафэсароў (Калантар, 

М. Беркенгейм, Таль 1 Кроль) ! мвнскай пяцёрк! па арганізацыі 
Б. Дз. У (т. Кюсэ)״. У пасяджэньн! ўдзельнічал! т. т. Кнорын (старш. 
Ц Б. Кампарты! Бел.), Каранвўск! (зам. Иаркамасьветы Бел.), Іргер 
(.заг. арг.-гасп. част. Б. Дз. У.), Рудэрман (прадст. Прафеаюзаў), 
Земец (заг. палітасьветы). На гэтым пасяджэньн! .канстатавал! важ- 
насьць працы, праробленай часовым ІІраўленанем ! к-с1яй прафэса- 
роў ! принял! пастаноўку справы за правільную“. Было вырашана 
перадаць Наркамасьвеце 1 Б. Дз. У. усе вышэй перал!чаныя будынк!, 
усе три б-цы, а таксама будынк! б. Менскага вайсковага шп!талю, 3 
належачым! вучасткам! зямлі, саўхоз Лошыца ! 2000 дзесящн лесу 
б. Ваньковіча. Ухвал!л! зараз жа прыступіць да адчыненьня факуль• 
тэтаў рабочага, грамадзкага, мэдыцынскага I прыродазнаўчага. Быў 
приняты яшчэ рад практичных рашэпьняў а(5 арганізацы! канца- 
лярска-тэхн!чиага органу, аб выбраньп! 1. I. Мэтліна кіраўніком спра- 
вам! менскай к-с1!, аб палепшаньш быту прафэсароў ! г. д.

На друг! дзень адбылася пастанова прэзыдыуму ЦВК, якая заць- 
вердз!ла пастановы аб адчыненьн! Унівэрсытату, аб перадачы яму 
ўс!х вышэй пералічаных будынкаў, аб узьняцьц! хадайніцтва перад 
У радам РСФСР, аб асыгнаваньн! залатога фонду для замежных па- 
купак ! г. д. У гэты-ж дзень адбылася ״широкая аб'яднаная наряда 
арган!зацыйнай пяцёрк!, прадстаўнікоў часовага Праўленьня ! к-сИ 
прафэсароў сумесна 3 прадстаўнікам! розных ведамств ! спэцыяль- 
насьцяй“.

Кал! мы ехал! ў Маскву, ус!м нам было ясна, што ўнівэрсытэт 
будзе адчынены не пазьней восен!. Ужо ў ма! быў начаты приём 
заяў ад жадаючых уступіць ва Ўн!вэрсытэт. Нарэшце, 8 л!пеня 1921 
году Калегіяй Н. Асьветы Беларуси было назначана Праўленьне 
Б. Дз., У. у складзе рэктара В. L Шчэты, В. М. Ігнатоўскага, М. Л. 
Фрумкінай І Ф. Ф. Турука, б-ае мвсца студэнта часова пак!нута ва- 
кантным.
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19 верасьня 1921 г. Дзяржаўным Навуковым Саветам у Маскве 
былі зацьверджаны першымі прафэсарамі мэдыцынскага факультэту 
Б. Дз. У: 1) Н. Н. Андрэяў иа кафэдры фізыкі; 2) Б. М. Бэркенгэйм 
па ХЭЫІІ; 3) М. Б. Кроль па кафэдры нэрвовых хвароб; 4) В. В. Ля- 
пёшкін па батаніцы і 5) А. А. Калужскі па ка^дры  агульнага зем- 
ляробства. Апрача таго, цяпер пакойны А. А. Лунц—часова замяш- 
чаў кафэдру гісталёгіі.

У наступны раз я прыехаў у Менск у канцы верасьня, калі ўжо 
закончана была праца па прыёму студэнтаў і належала пакласьці 
пачатак вучэбных ааняткаў. Над маіы старшынстваы у якасьці часа- 
вага дэкану ыадбываліся першыя паседжаньні малалічбнага мэд- 
факу. 30 кастрпчніка 1921 г. адбыўоя першы ўрачысты акт унівэрсы- 
тэту, на ЯКІМ рысутнічалі сябры Ўрадў на чале, 3 А. Г. Чарвяковым 
прадстаўнікі партыйиых, прафэсыяиальных арганізацый, пры кала- 
сальным наплыве публікі 1 студэнтаў. Былі сказаны дзьвв актавыя 
прамовы І прывітаньні; праф. Салаўёвым ״аб сучасных плянах пэда- 
гагічнай навукі“ і мною на тэму ״Мысьленьне і ыова“ (надрук. у I 
томе ״Труды Б. Г. У.“, І амаль поўнасьцю перадрукаваны ў .Психоло- 
гической хрестоматии“ выд. проф. Карнілавым 1927 г.).

На другі дзень пачаліся вучэбныя занятк! на мэд, фак. Апрача 
пералічаных прафэсароў быў запрошаны выкладчык зоолёгИ на 
пэдаг. фак. Фядзюшын. Кафэдра анатоыіі заставалася вольнай. Прыяж- 
жаў для чытаньня курсу проф. К. Карузін 3 Масквы. Практычныя за- 
НЯТКІ ввў, І паставіў іх на належную вышыию, запрошаны прозэкта- 
рам д-р I. М. Перэльман, энэргіі 1 працаздольнасьці якога факуль- 
тэт абавязан вельмі многім.

Калі ўспомніць гэроічны пэрыяд, які разам 3 усім унівэрсытэтам 
тады перажываў мэдфак., нельга ня схіліцца перад усімі тым, хто 
тут жыў і працаваў, творачы вялікую культурную справу пры са- 
мых няспрыяючых умовах. Праўда, і ў другіх частках нашага Саюзу 
ў той час умовы ня былі больш спрыяючымі. Алв тут, у Менску, 
існавалі яшчэ спрэчкі аб тым, ці выйдзе што нвбудзь, ці зацьверд- 
зіцца факультэт, ці заваюе ён становішча, ці спраўдзігіь ён даверые, 
надзеі, якія быліўскладзены на яго сапраўднымі тварцамі, працоў- 
нымі масамі Беларусі, якія нічога не шкадавалі для яго стварэньня. 
Усякі дробны посьпех быў радаснай зьявай. Калекцыі Фядзюшына, 
хэмічныя вынаходкі Бэркенгейма—вось чым жыў тады мэд. фак. 
Нельга не падкресьліць вялікіх заслуг і першага рэктара В. 1. П1■ 
чэты перад мэдфакам. Выключнай зьяўляецца і дапамога, якую аказ- 
валі студэнты I іх прадстаўнікі ў  будове ўнівэрсытэту.

Справядлівасьць патрабуе сказаць, што не ўва ўсіх хапала выт- 
рыманасьці і цяраеньня. Некаторыя, як д-р Вэйцман, 3 першых-яга 
дзён апынуліся на тым баку мяжы. Быў адзін прафэсар, які 3 пер- 
шых-жа дзён прадвяшчаў бліжэйшую гібель мэдфаку і ўнівэрсытэту, 
наогул, і адгаварываў другіх ад пераезду ў Менск. Проф. Ляпёшкін 
праз год атрымаў камандыроўку за граніцу, 3 якой не вяінуўся, 
прыняўшы кафэдру ў  Празе. Таксама многа скэпті^йых зауваг да- 
вялося пачу'ць ад мясцовых дактароў. Цяпер пакойны д-р Ліпма- 
наў, ўсімі паважавмы тагачасны старшыня ״об-ва минских врачей', 
належаў да тых ня многіх, якія 3 самага пачатку горача ўпэўніліся 
ў будучыню мэдфаку і аказываў яго першым будаўнікам самун) 
актыўуную дапамогу, як маральную, гэтак і сваёй працай.



-  М -

Ёуйпыы дэфэктам у справе арганізацыі мэдфаку зьявілаСЯ 
адсутнасьць прафэсара мэдыка, які тут-жа пераехаў־бы ў Менск I 
мог-бы стаць на чале факультэту. Кафэдра ыэрвовых хвароб мела 
адчыніцца толькі праз два гады,! пераехаць у менск выключна для 
адыіністрацыйнай працы, кінуўшы працу клінічную, я, бязмоўна, ая 
мог. Таму я тады быў дэканам тольк! фікцыйным, хоць 1 мелася 
пастанова факультету аб тым, каб адзін 3 сяброў дэканату жыў у 
Маскве, пакуль не скантруіруецца факультэт. Пасьля доўгіх просьб 
удалося ўгаварыць праф. Б. М. Бэркенгейма прыняць на сябе аба- 
вязак! дэкану. Але ўжо на наступным пасоджаньн! ён падаў у 
адстаўку. Затым некаторы час справам! факультету загадваў сэкратар 
ЯГО. Фадзюшын 1 на правах майго вамесьніка, др. I. М. Иеральман. 
У Маскве прадаўжалі падысківаць кандыдатаў для мэдыцынскіх ка- 
фздр. Таксама 1 Праўленьне ў Менску клапацілася аб працягненьні 
кандыдатаў, асабліва клініцыстаў.

У канцы студзеня 1921 г. я знаў прыехаў у Менск, дзе пад 
маім етаршынств'м адбылося факультецкае паседжаныіе, на якім 
падводзіліся вынікі выкананьня вучэбных плянаў за першае паўгод- 
аьдзе. Яны был! досыць плачэўным!, н^мальна быў выкананы плян 
тольк! па анатом!!, батан!цы ! зоолёгй. Па хэмі! ! ф!зыцы—нездаваль- 
няючы.

У мой прыезд у каицы красавіка 1022 г., я быў шчаслівы пры- 
весьц! заявы двух выдатных прадстаўн!коў Маскоўскай медыцыны 
—проф. С. М. Мелкіх, на кафедру тэрап!! ! Б. С. Вэйзбрада, на кафедру 
x!pyprü. Абое, зразумела, был! прыняты на тым-жа паседжаньн! 
іднагалосна, 3 !х перавхаў у Менск праз год С. М. Мелкі.т, як! ў 
якасьц! декану вельм! многа зраб!ў для арган!зацы! ! ўзмацненьня 
медфаку. 14 чэрвеня 1922 г. медфак абагац!ўся шарагам новых 
сяброў. Был! выбраны на кафедру ф!зык!—Е. Ё. Сіроцін, на кафед- 
ру х!рург!чнай кл!н1к! М. П. Сакалоўск!, на кафедру фармакалёіі! 
праф. Бястужаў. Надзвычайна важным треба л!чыць рашеньнв 
адчыніць 3 новым вучебным годам разам другім друкурсамтаксама ! 
трэці курс, гзтым значна паскорылася магчымасьць пераезду у 
Менск клішцыстаў. 14 червеня быў вызначан дэканам мэдфаку 
пераехаўшы ў Менск праф. М. П. Сакалоўск!, які, так!м чынам, зья- 
віўся першым дэканам мэдфаку, працаваўшым на месцы над арга- 
нізацыяй факультету.

Далейшае разьвіцьё мэдфаку !шло, бязумоўна, не па таму 
шляху, як! 3 надмерным оптым!змам ! без неабходнага вучоту срод- 
каў быў намечаны ״к-с!яй прафэсароў״. Ён !шоў шляхам «карыстоў- 
ваньня гарадзк!х больніц для клінік па прыкладу 2-га Маскоўскага 
Ун!вэрсытэту. Дзеячы факультету ўвязалі сваю працу 3 гарвыкан- 
комам 1 гарздраўаддзелам, загадчык апошн!м д-р Сьляпян 3 выкдюч- 
най прадбачл!васьцю ўлав!ў усю вял!зарную карысьць, якую пав!нна 
была атрымаць гарадзкая здраваахова да вуніі мэдфаку ! мясцовых 
лкавых устаноў. Клопатам! наркамздрава Стакоўскага, а затым 

М. П. Барсукова ! пры актыўным удзеле М. Р. Сьляпяна, мэдфаку 
ўдалося на.тадз!ць свао к.ч!н!к1 ў  гарадзкіх бальніцах. У прыватнасый, 
я, асабліва многім, абавязан М. Р. Сьляияну, а таксами ! быўшаму 
тады начкамхоза тав. Карпу за наладжваньне иервовай кл!н!к!, якая 
была закончана тольк! ў 1924 г., кал! я ! здолвў канчаткова перася- 
л!цца Ў Менск.


